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СЕРЕДА
Як завжди, новий  
навчальний – це свято  
із клопотами…

Їй – 95!  
I це – ще не вечір

Рушники мого краю с. 4

с. 4

с. 5

Частина тиражу 
розповсюджується 

безкоштовно

У Мирополі відкрито 
криницю духовності  
і осередок людської пам'яті

Віктор Радчук

Ми маємо із по-
вагою і трепетом 
ставитись до най-
головніших свят 
нашої держави, ми 
зобов'язані щиро і 
повсякчас шанува-
ти героїв-патріотів, 
які віддали здоров'я 
і життя за незалеж-
ність нашої Вітчиз-
ни-України.

Але спільним знамен-
ником нашої цивілізованої 
зрілості як суспільства має 
бути рівень поваги та уваги 
до минулого. І саме тому 
урочистості з нагоди від-
криття у селищі Мирополі 
краєзнавчого музею стали 
найбільш знаковою поді-
єю у мереживі святкових 
заходів 23 і 24 серпня 2024 
року. Загалом слово «від-
криття» не є абсолютно 
точним для позначення 
події у Мирополі, бо на-
справді тутешній музей 
отримав процедуру свого 
відродження. Щоправда, 
новий статус комунальної 
установи означає і навіть га-
рантує музею дещо інший 
алгоритм свого подальшого 
життя та розвитку. У музеї, 
як і годиться для кому-
нальної установи, відтепер 
є директор, який керува-
тиме як творчим життям 
краєзнавчої установи, так і 
опікуватиметься абсолютно 

всіма господарсько-побу-
товими проблемами. Ди-
ректором Миропільського 
краєзнавчого музею при-
значено Павла Олексан-

дровича Дерибона. Він чи 
не наймолодший керівник 
з-поміж усіх директорів му-
зеїв Житомирщини. І вже 
перший день, ознаменова-

ний першою екскурсією у 
миропільському музеї, дає 
чимало поживи для вра-
жень, пропозицій і навіть 
для певних висновків. За 
словами Павла Дерибона, 
музей поки що робить пер-
ші кроки у своєму оновле-
ному статусі як комунальна 
установа, а тому подальші 
кроки мають бути швид-
кими, рішучішими і зна-
чимими.

Миропільський се -
лищний голова Світлана 
Власюк у день відкриття 
музею взяла на себе нелег-
ку ношу гіда-екскурсовода. 
Зрештою, а хто краще, аніж 
Світлана Вікторівна, може 
розповісти про усі пери-
петії, події та проблеми, 
які постали перед владою 
Миропільської селищної 
ради у сенсі створення 

краєзнавчого музею як 
комунальної установи. С. 
В. Власюк зауважила, що 
у новому музеї залишило-
ся усе найкраще, що було 
створено та напрацьоване у 
його попередника – народ-
ному музеї, який тривалий 
час працював і розвивався у 
приміщенні місцевої шко-
ли. Зокрема, залишилися 
ті ж самі тематичні кім-
нати, які були раніше: на-
родних традицій і побуту, 
науки та техніки, кімната 
героїв та кімната-простір 
для проведення заходів та 
мистецьких виставок. До 
речі, кімната-простір, яку 
можна називати залом 
для подій, заходів-івентів, 
виставкових презентацій 
тощо, матиме особливе 
значення для проведення у 
стінах краєзнавчого музею 
мистецьких, культурно-
освітніх та просвітницьких 
заходів за участі громад-
ськості Мирополя. Звісно, 
в музеї збереглася чимала 
спадщина, яку виставили 
в оновлених експозиціях. 
В залі героїв розміщені ба-
нерні експозиції воїнів, які 
сьогодні боронять Україну, 

тут же облаштована стіна 
пам'яті загиблих земляків, 
яка на разі вмістила імена 
21 загиблого героя.. Ось 
такою важкою і дорогою 
ціною здобувається наша 
воля і незалежність. Саме 
цю трагічну сторінку істо-
рії має знати та пам'ятати 
підростаюче покоління і не 
тільки.

У своїй розповіді про 
щойно відкритий музей 
Світлана Власюк зазначила, 
що в експозиціях і на стен-
дах представлені поки що 
далеко не всі матеріали із 
фондів колишнього шкіль-
ного музею, хоча жоден екс-
понат з них не загублений. 

У планах най-
ближчих місяців – 
початок реставрації 
певних старожит-
ностей і їхня пре-
зентація у сучасному 
форматі. 

Серед перших, але оче-
видних здобутків новоство-
реного музею слід назвати 
процес поповнення колекції 
картин Ю. С. Чаплінського. 

Продовження на стор. 2. Директор музею Павло Дерибон
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Початок на сторю. 1. 
Тим самим у Мирополі ще раз 

наголосили на видатній ролі осно-
воположника музею, історика та 
самобутнього майстра живопису. 
Ще одним здобутком новостворе-
ний музей також може пишатися: 
збережено ім'я краєзнавця за по-
кликанням та неперевершеного 
вчителя фізики – А. Д. Кухарука. 
Ну а серед найвеличніших планів 
та проєктів новоствореного музею 
вже сьогодні значиться створення 
стіни визначних особистостей Ми-
рополя та громади.

Світлана Власюк розповіла і 
про те, як непросто було завер-
шити ремонт та відкрити музей 
в умовах воєнного часу, а скоро-
чення можливостей та фінансових 
надходжень до бюджету Миро-
пільської громади призвели до 
того, що із січня 2024 всі роботи 
з ремонту та реконструкції май-
бутнього музею виконувалися 
виключно за благодійні кошти. 
Але чого вартий підсумковий 
результат – відкриття музею як 
криниці духовності для жителів 
громади і гостей Мирополя. Все 
стало можливим завдяки людям 
– меценатам, небайдужим жи-
телям громади. Втім, слова Ми-
ропільського селищного голови 
у день відкриття музею важили 
більше, аніж звичайна подяка. 
Світлана Власюк згадала усі віхи, 
усі деталі та вчинки, якими озна-
менували свою краєзнавчу робо-
ту її колеги. Вони прибирали і 
прали, прасували і прикрашали, 
а бувало, що й скидалися кошта-

ми. Особливі слова вдячності 
пролунали на адресу депутата 
Житомирської обласної ради 
Ігоря Ходака. Світлана Власюк 
також висловила слова вдячності 
керівникові ТОВ «Печанівське» 
Миколі Кондратюку, колективу 
ТОВ «Полонне-Агро», директору 
ТОВ «Калина» Миколі Дейсану, 
керівнику ТОВ «Деметра» Вікто-
ру Бідюку, підприємцям Вадиму 
Цибулі, В'ячеславу та Олексію 

Орищукам. Звісно, селищний 
голова висловлювала безмежну 
вдячність дівчатам та хлопцям, 
які проявили громадську актив-
ність, – Ірині Голеницькій, Тетя-
ні Ковалюк, Наталії Денисюк, 
Павлу Дерибону, технічному 
персоналу Миропільського лі-
цею, майстрині Олені Романюк 
та працівникам Миропільського 
центру розвитку дитини. 

Події

У Мирополі відкрито криницю духовності  
і осередок людської пам'яті

Чи можна вважати несподіванкою аварію  
на перехресті у Залужному?

Віктор Першко

Подія, що сталася у надве-
чірню пору на перехресті двох 
доріг важливого значення, 
наче й заслуговує на згадку як 
про автопригоду із важкими 
наслідками. 

Насправді наслідки куди складніші і 
навіть трагічніші, аніж здається на перший 
погляд. Річ у тім, що перехрестя доріг До-
вбиш – Романів та Висока Піч – Дубрівка 
(Баранівка) у селі Залужне вже давно має 
сумну славу місця автопригод із трагічними 
наслідками. Звісно ж, далеко не всі водії , 
які курсують вздовж обох вищеназваних 
доріг, знають таку особливість, а певних 
дорожніх знаків, які попереджали б водіїв 
про небезпечне для проїзду перехрестя і 
необхідність граничної у таких випадках 
уваги, сьогодні й немає. 

Раніше існуючий і функціоную-
чий стовпчик із знаком «STOP» десь 
кудись подівся, а відновити належну 

деталь безпеки руху ніхто поки що не 
наважився. Хтозна якби той знак, який 
попереджає водіїв про наближення зу-
стрічі із головною дорогою, був на місці, 
водій «туарега» був би обережнішим. А 
шофер-ветеран, який обслуговує рейс між 
Баранівкою та обласним центром, робив 
би свою водійську справу, допоки стачить 
сил. Ну і головне те, що безпека руху на 

вищезгаданому перехресті була б куди кра-
щою, аніж дотепер. Хоча місцеві жителі, 
які в архівах своєї памяті губляться і не 
можуть згадати точну кількість аварій на 
перехресті у Залужному, кажуть, що кожна 
така автопригода могла б служити дуже 
знаковим прикладом як для водіїв, так і для 
дорожників та патрульних поліцейських, 
які так само дотичні до забезпечення по-

рядку на дорогах. Тим паче, що патрульний 
автомобіль час від часу чергує якраз на пе-
рехресті обох важливих доріг у Залужному, 
і поліцейські офіцери мали б побачити чи 
помітити відсутність вищезгаданого вказів-
ника «STOP». Вони ж мають можливість (а 
напевне, ще й зобов'язані) нагадувати до-
рожнім службам та організаціям про те, що 
зовсім неподалік від Залужного по дорозі 
у напрямку до Романова стан дорожнього 
покриття (полотна) такий жахливий, що й 
аварійним його назвати не можна: він су-
пернебезпечний для транспорту усіх типів 
і будь-якого тоннажу. Така ж ситуація на 
автомагістралі Баранівка – Висока Піч, знову 
ж таки неподалік від Залужного і ближче 
до села Червоні Хатки. Там також небезпека 
чатує на будь-якого водія і у будь-який час.

Звісно ж, у нас звикли і навчилися по-
яснювати будь-які незручності чи негаразди 
зі станом доріг тим, що в Україні війна і усі 
зусилля влади, волонтерів, громадськості 
зосереджені на підтримці воїнів та під-
розділів ЗСУ. Але ж те, що коїться на до-
рогах Житомирщини, також дуже схоже 
на війну. Бо тут також є постраждалі і є 
жертви. Причому зовсім необов'язкові на-
віть у воєнний час.

Миропільська селищна рада висловлює щирі співчуття багаторічному депутатові Житомирської обласної та Романівської районної рад, 
жителю селища Миропіль Василю Лаврентійовичу Дацюку з приводу непоправної втрати у його сім'ї – загибелі онука, офіцера ЗСУ Олексія. 
У цю гнітючу мить ми поділяємо горе сім'ї Василя Лаврентійовича і разом із усіма рідними йому людьми схиляємо голову у глибокій скорботі.

Нехай добрий, теплий і світлий спомин про загиблого Героя надовго залишається у пам'яті рідних, колег, друзів та бойових побратимів, усіх, хто знав 
його, любив і шанував.

Співчуття

Відтепер і надалі Миропільський краєзнавчий музей 
вирушає у широке, бурхливе і багате подіями життя 
громади, життя Житомирщини і всієї України. По-
переду багато нового, чимало проблем і клопотів, але 
там же – нові успіхи, здобутки і людське визнання. А 
головне – завжди і всюди бути на сторожі людської 
пам’яті.



3 Середа, 28 серпня 2024WWW.ZT.20MINUT.UA Культура

У Житомирі мали відзначити ювілей.  
Але вийшло – не зовсім!

Віктор Радчук

У неділю, 25 серпня 2024 
року, відзначили 125 років від 
часу появи у Житомирі елек-
тричного трамваю.

Історія житомирського трамваю напро-
чуд цікава, подекуди навіть захоплююча, а 
говорити і розповідати про те, як народився 
у Житомирі трамвайний рух, можна довго. 
Однак про ювілей від часу появи трамваю 
у Житомирі найпершими вирішили нага-
дати житомирянам члени житомирського 
клубу колекціонерів та краєзнавців. Адже 
трамвай у Житомирі – це ж не лише ко-
лії та вагони, а цілі логістичні схеми, цілі 
покоління сотень і тисяч житомирян, які 
працювали у трамвайних станціях та депо. 
Сьогодні, до речі, цивілізований світ визнає, 
що саме електричний трамвай є найшвид-
шим, найкращим, найчистішим з огляду на 
відсутність диму видом міського транспор-
ту. Отже, його потрібно вдосконалювати, 
розвивати, розширювати мережу та тран-
спортну інфраструктуру. Тому ініціатива 
колекціонерів та краєзнавців Житомира 
мала бути підтримана не лише багатьма 
активними житомирянами, але й владою 
міста, а ще – колективом Житомирського 
ТТУ.

На жаль, урочистості, які відбулися 
24 серпня у приміщенні обласного те-
атру ляльок на вулиці Михайлівській, 
виявилися малолюдними і що найпри-
кріше – пройшли без участі влади міс-
та. На жаль, інтересу до події, яка мала б 
стати одним із символів індустріально-про-

мислового розвитку Житомира, не виявила 
і громада міста. Думка чи припущення 
щодо того, що трамвай у Житомирі від-
жив своє, що розвивати трамвайний рух 
неможливо, невигідно і непотрібно, вже не 
перший рік гуляє на просторах всіляких 
соціальних мереж. Хтось дуже наполегливо 
запускає висновок і наче випробовує думку 
жителів нашого міста щодо того, що трам-
вай краще замінити на більш прогресивні 
чи дешевші електробуси. Все це, звісно ж, 
дуже сумнівно, бо насправді ніхто і вже 
давно не цікавиться варіантами розвитку 
трамвайного руху у Житомирі. Якщо ще 
конкретніше – востаннє трамвайне депо 
ЖТТУ поповнювалося відремонтованими 
вагонами із Вінниці у 2010 му році. Тобто 
14 років тому. А середній вік вагонів, які 

курсують єдиною у Житомирі трамвайною 
віткою, або ж ще перебувають на балансі 
ЖТТУ, ще більший, бо сягає 34 років.

Ну а щодо ювілейних заходів, то їхні 
учасники змогли дізнатися про певні істо-
ричні деталі серпневого дня 1899 року, коли 
у Житомирі відкрився перший трамвайний 
маршрут. Із такого приводу силами і ко-
штами колекціонерів та краєзнавців було 
виготовлено пам'ятну ювілейну медаль, 
погашено поштову тематичну марку та 
виготовлено набір поштових конвертів із 
поштовою маркою та логотипом ювілей-
ної дати. На згадку про ювілейну подію 
колекціонери та краєзнавці Житомира ви-
готовили дуже змістовний та естетично до-
вершений буклет (автор дизайну та верстки 
– Василь Каленчук). До святково-ювілейної 

дати було виготовлено тематичні значки 
із надписом «Житомирському електрич-
ному трамваю – 125 років (1899 – 2024)». 
Все це змогли споглядати житомиряни, 
які із 11-ї ранку 25 серпня завітали до залу 
обласного театру ляльок. Загалом подія 
просто із колосальним пізнавальним істо-
рико-краєзнавчим потенціалом виявилась 
малопомітною, малозначимою і зовсім не-
цікавою для влади міста. Чи то трамавй у 
Житомирі таки справді віджив своє, чи то 
й справді ситий голодному – не товариш, 
бо ситий чиновник, начальник і депутат 
від громадського транспорту вже давно 
відвик. А навіщо, бо у нього є автомобіль. 
Можливо, ще й службовий. Так що трамвай 
тут справді зайвий. Навіть із ювілейною і 
дуже легендарною історією.

У Житомирі з’явилася щойно надрукована 
книжка про незалежність України,  
яка «нам з неба не впала»

Сигнальний примірник ви-
дання із промовистою назвою 
«Незалежність України нам з 
неба не впала» щойно поба-
чила світ, і скоро авторський 
колектив, який готував видан-
ня до друку, презентуватиме 
книжку у всіх регіонах нашої 
держави.

Трохи більше сотні сторінок займає роз-
повідь про історичну роль Верховної Ради 
України першого скликання у проголошен-
ні незалежності та створенні самостійної 
Української держави. Книжка з'явилася 
завдяки зусиллям Асоціації народних де-
путатів України, а головою редакційної 
колегії щойно віддрукованої книжки став 
Житомирський міський голова у 1990/1991 
роках Віталій Мельничук. Він же став авто-
ром передмови до книги.

Здавалося б, що нового чи важливо-
го можна сьогодні розповісти про те, за 
яких умов було підготовлено Акт прого-
лошення незалежності України, що став 
першим кроком на шляху до створення 
Української держави. Аж ні! Влітку 1990-го 
року у стінах Верховної Ради України пер-
шого скликання було напрацьовано текст 
і прийнято Декларацію про державний 
суверенітет України. Це був дуже важли-
вий документ, який став стартом і осно-

вою для подальшої роботи українського 
парламенту над підготовкою законодавчої 
бази для проголошення незалежності 
України. Важливо запам’ятати ще одну 
стратегічно важливу дату, що передувала 
проголошенню Акту проголошення не-
залежності України. Це 27 червня 1991 
року, коли Верховна Рада України при-
йняла Постанову «Про проєкт договору 
про Союз Суверенних Держав». Тоді 
народні депутати України відкла-
ли на невизначений термін розгляд 
проєкту нового Союзного договору, 
підготовленого у Москві і погодженого 
всіма республіками тодішнього СРСР. 
По суті, такі дії Верховної Ради України 
й привели до зриву призначеного на 
20 серпня 1991 року підписання нового 
Союзного договору. Далі, відчуваючи, 
що без України жоден варіант оновле-
ної Союзної держави не зможе стати 
життєздатним, Москва створює ДКНП 
– Державний комітет із надзвичайного 
стану, який спричинив і пришвидшив 
проголошення Верховною Радою України 
Акту про незалежність України від 24 
серпня 1991 року. У той же день Верховна 
Рада тоді ще УРСР ухвалила постанову, 
згідно з якою на 1 грудня 1999 року було 
призначено Всеукраїнський референдум 
на підтвердження Акта проголошення 
незалежності України.

Далі фактично кожен день парламент-
ської роботи у серпні-вересні 1991 року 
був позначений важливими і навіть епо-

хальними рішеннями, які мали грандіоз-
не значення для життєдіяльності щойно 
проголошеної незалежної держави. Звісно 
ж, сам факт проголошення незалежності 
України від 24 серпня 1991 року оцінювався 
світовими політиками, державними ді-
ячами як одна із найвизначніших подій 
в історії всього ХХ століття.

Невеличка за обсягом книжка «Не-
залежність України нам із неба не впа-
ла» буквально рясніє дуже важливими 
зауваженнями стосовно важливості до-
стеменного розуміння суті подій, які від-
булися в УРСР у другій половині 1991 року. 
«Відновлення Української державності, 
проголошення незалежності, створення та 
встановлення самостійної держави Україна 
відбулося завдяки тому, що учасники тих 
подій стояли на плечах попередніх по-
колінь борців за державну незалежність. 
Україна у 1991-му році здобула незалеж-
ність і вийшла із Радянської імперії мир-
ним шляхом». Однак війна з імперською 
Росією була лише відкладеною на 23 роки. 
Стійка ілюзія можливості мирного, а то 
й дружнього співіснування із росією не 
змусила багатьох нових (теперішніх) укра-
їнських політиків кардинально змінити 
своє ставлення до країни – сусідки, яка 
виявилася агресором і загарбником.

Сьогодні, коли вже третій рік Україна 
веде важку, виснажливу, безмірно крово-
пролитну боротьбу за свою незалежність, 
багато висновків, про які говорили депу-
тати Верховної Ради України першого 

скликання, стали очевидними аксіомами. 
Втім, їх ще треба засвоїти і тримати у тов-
щі історичної пам'яті багатьох поколінь 
українців. У цьому значення щойно над-
рукованої книжки «Незалежність України 
нам з неба не впала» є непересічним і 
дуже важливим. Вже за два – три тижні 
у Житомирі з'явиться авторський десант 
з числа членів редакційної колегії ви-
щеозначеної книжки, який охоче поспіл-
кується із житомирянами, що виявлять 
бажання познайомитись із авторами ви-
дання і свідками подій 33-річної минув-
шини, які вплинули на долю народів усієї 
планети Земля.
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Як завжди, новий навчальний –  
це свято із клопотами…

Віктор Радчук

Нинішній вихід нашої 
газети завершує календарне 
літо 2024 року, а це насампе-
ред означає завершення пори 
літніх канікул у школах, гімна-
зіях, ліцеях. 

Попереду дуже важливий жит-
тєвий рубіж для більшості сімей 
Романівської громади, і йдеться, 
звісно ж, про початок нового на-
вчального року. Про те, як він має 
розпочатися і що нового з’явиться у 
житті педагогів та учнів усіх класів 
та рівнів української освіти, розпо-
відає начальник гуманітарного 
відділу Романівської селищної 
ради Оксана Гаврилова.

- Оксано Леонідівно, що нового при-
внесе у життя учнів та вчителів новий 
навчальний рік? Чи можна стверджува-
ти, що ті освітянські реформи, про які 
ми неодноразово розповідали, продо-
вжаться, чи, можливо, реформа освіти 
виходить на фініш?

- Про реформу, мабуть-таки, доведеть-
ся поговорити окремо, бо це тема хоча й 
дуже споріднена із початком навчального 
року, однак змішувати все докупи мабуть 
що недоцільно. Хоча мусимо сказати, що 
такі новації, як запровадження у навчальну 

діяльність нового предмету «Захист Укра-
їни» або зменшення до 24-х осіб граничної 
кількості учнів, які можуть навчатися в 
одному класі, – це однозначно реформа-
торські кроки. Вони, звісно ж, викликані і 
зумовлені життям, вони вимагають дуже 
суттєвих новацій, які будуть впроваджува-
тися у новому навчальному році.

- Про навчальний предмет «Захист 
України» було чимало розмов на всіх 
рівнях, але хотілося б почути, яким 
чином оновлений, а якщо точніше – 
зовсім новий за змістом навчальний 
предмет буде вивчатися старшоклас-
никами Романівщини.

- Поки що відомо про те, яким саме 
чином буде проходити вивчення предмету 
«Захист України». Життя і насамперед війна 
показала, що наша молодь має вступати 
у самостійне життя зі знаннями основ 
безпеки, навичками володіння зброєю, 
розумінням ролі найновіших досягнень 
техніки, що використовуються у військових 
діях. Що таке сучасна домедична готовність, 
що таке тактична медицина, які складові 
протимінної підготовки, яка роль дронів 
і як отримати хоча б найелементарніші 
навички у поводженні із ними – ось ці та 
інші складові змістовного наповнення пред-
мету «Захист України». У багатьох ЗМІ вже 
говорилося, що предмет вивчатимуть як 
хлопчики, так і дівчатка у 10-11 класах, а 
новинкою стане форма їхньої навчальної 
діяльності. Уроків із «Захисту України» 
у звичному розумінні розкладу занять у 
наших школах і ліцеях не буде, бо занят-
тя проходитимуть в окремий день, коли 
старшокласників будуть доправляти до 
спеціально обладнаних кабінетів, оснаще-
них найсучаснішими стендами, макетами 
та навіть зразками військової техніки.

- У Романівській громаді такий клас 
для вивчення предмету «Захист Укра-
їни» також готується?

- Для цього вже зараз передбачені ко-
шти на обладнання щонайменше трьох 
навчальних кабінетів, де учні вивчатимуть 
«Захист України». На закупівлю устатку-
вання для кабінетів, для придбання спе-
ціалізованого стрілецького тиру держава 
передбачила для Романівської селищної 

ради 2,2 мільйона гривень. Вчителі, які 
викладатимуть цей предмет, мають про-
йти спеціальну підготовку із вивченням 
усіх складових, що увійшли до навчальної 
програми «Захисту України».

- Які ще новації чекатимуть на шко-
лярів-ліцеїстів чи гімназистів у новому 
навчальному році?

- Якщо про зміст навчання, то нинішній 
рік відрізнятиметься від попередніх ще 
й тим, що у навчальних планах гімназій 
та ліцеїв з’явиться можливість вивчення 
учнями певних спеціалізованих курсів. 
Раніше такі курси входили до так званої 
варіативної частини предметів (освітяни 
називали це варіативним компонентом 
навчального плану). У кожній школі це 
можуть бути свої, особливі чи спеціалізо-
вані, затребувані учнями чи батьками на-
вчальні курси, які передбачають вивчення 
знань та навичок, що стосуються певної 
спеціальної сфери, галузі чи професії. На-
приклад, основи журналістики, світова чи 
національна українська культура або ж, 
наприклад, садівництво і городництво. 
Тобто учні мають отримати не просто зна-
ння із мовного правопису чи, наприклад, 
про будову певних рослин, дерев, квіток і т. 
д., а певні варіанти застосування цих знань 
на практиці. Мова йде про отримання не 
лише знань, але й компетентностей. Це 
новації, і головне у цьому процесі – готов-
ність вчителів перебудовуватись на марші, 
використовувати міжпредметні зв’язки, 
інтегрувати навчальну діяльність у певні 
кейси спеціалізованих знань і ще краще 
– навичок та умінь. Це дуже непросто, але 
це нагальна вимога часу. Так живе і так на-
вчається увесь світ.

- Очевидно, питання про можли-
вість навчатися у новому навчальному 
році у режимі онлайн відпадає саме 
собою?

- Так, навколо цього у нас було багато 
розмов, міркувань і навіть експериментів. 
Скажемо відверто – так зване навчання у 
дистанційному форматі було запроваджене 
не від доброго життя. Спочатку пандемія 
COVIDу, а згодом – війна, небезпека ракет-
них вражень навчальних закладів змусила 
нас перейти до навчання на відстані. Але ре-

зультати не забарилися, і ми вже точно зна-
ємо, що онлайн-формат значно погіршив 
рівень знань, умінь та навичок наших учнів. 
Про це також засвідчують тестові перевірки 
знань випускників у формі інтегрованого 
завдання із чотирьох частин, про це також 
красномовно і чітко свідчать результати 
міжнародного PISA-дослідження. Рівень 
знань більшості учнів суттєво знизився, і все 
це нас тривожить. Перше, що має бути зро-
блене, – забезпечення навчального процесу 
в очному форматі, коли учень та вчитель 
спілкуються, займаються у класі, маючи 
безпосередній і постійний контакт у ході 
звичного навчального уроку.

- Про які новини, що стосуються 
освітянського процесу у Романівській 
громаді, ви могли б ще розповісти?

- Насправді чи не кожен день напере-
додні старту нового навчального року при-
носить масу новин різного рівня, різного 
ступеня складності і т. п. Про них можна 
розповідати довго, а тому, коли вже роз-
почнеться новий навчальний, можемо 
поговорити про успішність чи складно-
щі його старту. А зараз можу запевнити, 
що проблему підвезення учнів, яка для 
жителів та дітей нашої громади є дуже 
чутливою, ми вирішуємо. Звісно, при цьому 
із нетерпінням очікуємо на появу у парку 
шкільних автобусів ще одного автобуса, 
який Житомирщина закуповує для потреб 
окремих громад. Сподіваємось, що за два – 
три місяці новий шкільний автобус ми все 
ж таки отримаємо. Щодо інших новин, то у 
новому навчальному році у нас з'явиться но-
вий директор Романівської ДЮСШ. Час не 
йде, а насправді летить вперед, тож у наших 
установах і закладах мають з'являтися нові 
керівники із новим баченням і бажанням 
вдосконалення навчального процесу. Ось 
поки що і все. 

Але наостанок хочу щиро привіта-
ти як вчителів, так і учнів, а особливо 
– батьківську громаду Романівщи-
ни із початком нового навчального 
року. Зичу наснаги й завзяття, миру 
і спокою у повсякденній і напруженій 
роботі. Як кажуть, у добрий час і – 
щасливої дороги!

Рушники мого краю
Цьогоріч 24 серпня три колективи 

та один майстер народної творчості з 
Романівщини стали учасниками Все-
українського фестивалю «Рушники 
мого краю» в місті Андрушівка.

Від Романівської селищної ради на фестиваль 
поїхали фольклорний колектив Камінського 
будинку культури «Золота осінь», вокальний 
гурт «Червоні маки» вищезазначеного закладу 
та майстер народної творчості Юрій Кондратюк 
зі своїми виробами з дерева. Також Романівську 
громаду представляв новостворений вокальний 
гурт «ТріоФольк» із селища Романів, у виступі 
якого прозвучало дві старовинні пісні, записані в 
селі Химрич Камінського старостату. 

Всі три колективи достойно представили Рома-
нівщину, а жіночки колективу «Золота осінь» зібрали 
на свою адресу найгучніші оплески і вигуки «браво» 
від вдячних глядачів. 

Крім творчих колективів і майстрів народної 
творчості Житомирщини, у заході взяли участь 
творці з Обухова і Сквири (Київщина), Вінниці, 
Звенигородки (Черкаська область). Такої кількості 
вишитих рушників, зібраних в одному місці, такого 
різноманіття у виробах ручної роботи, смачних 
страв, приготованих дбайливими руками вмілих 
господинь Андрушівщини, годі й уявити. Фестиваль 
вдався на славу, як-то кажуть, тож через два роки 
поїдемо знову!
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Домашня перемога вселяє надії
Віктор Єрофєєв

Другий тур футбольного 
чемпіонату України сезону 
2024/2025 років серед аматор-
ських колективів звів у по-
єдинку збаражський «Галич» і 
романівський «VIVAD». 

Романівчани вперше після тривалої па-
узи грали вдома, а той факт, що склад чем-
піона Житомирщини 2023 року нещодавно 
суттєво оновився, додавав матчу на стадіоні 
Романівської ДЮСШ додаткового інтересу. 
Знову ж таки стартова осічка «VIVADа» у 
матчі із «Соколом» (1:2) завдала для бага-
тьох уболівальників Житомирщини до-
даткові запитання – а що із «VIVADом» не 

так? Адже у минулому році романівська 
команда вважалася на голову вищою за 
футболістів Київщини.

Втім, якраз матч у Романові, який про-
ходив у день найважливішого державного 
свята 24 серпня 2024 року, дав відповіді на 
багато запитань, які можна було постави-
ти напередодні гри. Щонайперше склад 
чемпіона Житомирської області потужно 
підкріпився. «VIVAD» оновив лінію нападу, 
і малюнок гри команди одразу ж змінився. 
Певні зміни сталися і на тренерській лаві 
FC «VIVAD», і відтепер романівська коман-
да буде керуватися не лише настановами 
свого старшого тренера Віктора Чорного, 
але й порадами і вказівками тренера Пав-
ла Панежди. Саме він розпочинав матч у 
Романові між «VIVAD» та «Галичем» як 
наставник романівського клубу.

Якщо говорити про сценарій матчу, то 
він також видався непростим. Господарі 
стадіону прогнозовано і очікувано воло-
діли ініціативою, сміливо і наполегливо 
йшли вперед, однак перша половина гри 
наближалась до свого завершення із сухими 
«нулями» на табло. А на першій доданій 
арбітрами хвилині до першого тайму на-
падник гостей В. Чорній забиває у ворота 
господарів гол. Здавалося б, гол у роздя-
гальню неабияк спантеличить колектив 
команди «VIVAD», однак чемпіон Жито-
мирщини вийшов на поле у другому таймі 
із дуже рішучим настроєм та бажанням 

здобути у першому домашньому поєдинку 
лише перемогу. Щоправда, для того, аби 
зрівняти рахунок, господарям поля знадо-
билося аж 17 хвилин від початку другого 
тайму. Капітан команди «VIVAD» Богдан 
Мосійчук на 62-й хвилині зрівнює раху-
нок у грі, і цей момент став переломним у 
поєдинку загалом. Романівська команда, 
відчувши силу свого наступу, упродовж 
двадцяти хвилин забиває одразу два голи 
у ворота «Галича». І хоча тернополяни не 
здавалися і зуміли на 82-й хвилині навіть 
сквитати один м’яч, аби рахунок став 3:2 
на користь господарів поля, на більше у 
них не вистачило сил. Натомість у воро-
та команди із Тернопільщини потрапив 
четвертий м’яч. Тут, як кажуть, усе було 
зрозумілим. FC «VIVAD» здобув перемогу 
4:2 і записав до свого активу перші три бали 
(очки). Стосовно подальшого графіка – ка-
лендаря чемпіонату України серед аматорів 
поки що не все відомо, однак зрозуміло, що 
у суботу та неділю у вересні – жовтні 2024 
року романівська команда гратиме матчі 
чемпіонату України серед аматорських ко-
манд. Ну а ігри внутрішнього чемпіонату 
Житомирської області FC «VIVAD» буде 
проводити щосереди. Зауважимо лишень, 
що у чемпіонаті Житомирщини (вища ліга) 
залишилося провести матчі другого кола. 
Їх начебто п’ять, і романівська команда, 
маючи шість очок відриву від свого най-
ближчого переслідувача (коростенського 

ФК «Мал»), реально претендує на здобуття 
титулу чемпіона Житомирської області. 
Вже втретє поспіль. Але поспішати із про-
гнозами не будемо. Попереду ціла осінь 
футбольного марафону, і пройти її із ви-
соким результатом буде важко. Тим паче, 
змагаючись на два футбольні фронти. З 
іншого боку, склад команди «VIVAD» на 
нинішній момент має справді пристойний 
вигляд, аби знову претендувати на найви-
щі медалі обласного чемпіонату. Дві – три 
найближчі ігри аматорського чемпіонату 
України з футболу внесуть у його сценарій 
чимало суттєвих коректив, однак вже на 
середину вересня 2024 року у чемпіонаті 
серед аматорів визначаться як очевидні 
фаворити, так і аутсайдери чемпіонату.

Ну а уболівальники Романова, які трохи 
нудьгували без футболу, тепер чекатимуть 
і на матчі «Зорі» із Врублівки, яка також 
продовжує свої виступи у другому колі пер-
шості області (перша ліга). Початок другого 
кола першості області для врублівчан ви-
явився не вельми оптимістичним: на виїзді 
у Радомишлі із місцевим «Мур-трансом» 
«Зоря» минулої суботи поступилася із ра-
хунком 0:2. Вдома футболісти із Врублівки 
виступають куди впевненіше. Але все одно 
висновок очевидний: фініш літа і початок 
осені приніс нам цілий калейдоскоп фут-
больних поєдинків, які стануть окрасою 
нашого нелегкого і далеко не безтурботного 
життя.

Державне свято – це символ 
нашої єдності, нашої сили  
і шани до людей

Віктор Першко

Урочистості з нагоди 
свят Державного прапора 
України і в честь Неза-
лежності нашої держави 
найчастіше проходять у 
вигляді спільного свята. 

Все логічно і зрозуміло, бо свята 
у календарі розташовані поруч, а 
їхня ідеологічна і тематична спорід-
неність також усім очевидна. Тому у 
Романові у п’ятницю, 23 серпня 2024 
року, відзначення обох вищезгаданих 
свят розпочалося  об 11-й ранку. Ще 
раніше, фактично від самого ранку, 
до Алеї героїв, які полягли в боях із 
російськими загарбниками, йшли 
люди. В основному близькі, рідні та 
найближчі знайомі наших загиблих 
земляків. Поки що в Україні не настав 
день перемоги над ворогом-рашистом, 
фактично кожне державне свято, яке 
відзначається на офіційному рівні, 
є святом вшанування наших воїнів-
патріотів, які віддали своє життя для 
того, аби ці свята відзначалися. Тому й 
пам'ять про них має бути безмежною, 
довічною і священною.

Об 11-й годині квіти до стенду із 
портретами воїнів-захисників поклали 
представники Романівської селищної 
ради – виконуючий обов’язки Рома-
нівського селищного голови Юрій 
Чумаченко та його заступник Василь 
Ходюк. Далі урочистотсі з нагоди 
обох державних свят проходили у 
приміщенні Романівського будинку 
культури. Після вітального слова Ю. 
М. Чумаченка відбулася церемонія 
нагородження кращих працівників, 
волонтерів, громадських активістів 
Романівської селищної ради. Затим 

відбувся святковий концерт. Як завжди, 
виступи його учасників-артистів вра-
жали глядачів своєю досконалістю, 
просто блискучою майстерністю, а ще 
– неймовірним бажанням порадувати 
земляків і особливо тих романівчан, 
хто втратив на війні близьких і рідних 
людей: синів, чоловіків, онуків, друзів. 
Адже класно і досконало виконана 
пісня чи інструментальна мелодія, 
змістовна хореографічна композиція 
чи декламування поезій – це також 
подарунок людям, це бажання допо-
могти, це порив душевної звитяги в ім’я 
людей – земляків, яким усім сьогодні 
нелегко. Словом, артисти і учасники 
художньої самодіяльності, учні та ви-
кладачі Романівської школи мистецтв, 
як завжди, були на висоті, і враження 
від майже півторагодинного концерту 
у людей, які зібралися у залі Будинку 
культури, були найкращими. Єдине, 
про що можна жалкувати, – долучи-

тися до учасників свята побажали да-
леко не всі, хто мав можливість і нагоду 
відчути урочисту святковість справді 
визначних державних дат. Виходило 
так, що за стінами Будинку культури 
вирувало трохи інше життя із іншими 
настроями, з нагальними турботами 
та потребами. В принципі, так воно й 
буває у реальному житті, коли у кожної 
людини свої плани, свої настрої і свої 
вподобання. Але не забуваймо й те, що 
держава і її незалежність є безумовни-
ми символами нашої єдності. Насампе-
ред нашої сили і нашої нездоланності. 
І таку єдність, таке духовне єднання 
ми повинні відчувати і демонструвати. 
Передовсім своїм ворогам, ненависним 
рашистам-загарбникам і вбивцям, але 
й собі також. Саме тому ми й відзна-
чаємо наші головні і визначальні свята 
і дати. Одне із них тільки що минуло, 
і ми про це маємо знати, пам’ятати, 
розуміти і відповідним чином діяти.

Їй – 95!  
I це – ще не вечір!

Наталка Рисіч

Понеділок, 26 серпня 2024 року, у Миропо-
лі розпочався із приємної події: очільники 
Миропільської селищної ради розпочали 
свій робочий день із привітання найстаршої 
жінки у селищі.

Цього дня свій 95-й день народження від-
значала Ніна Акафіївна Богушевська. Най-
цікавішим і найважливішим у цій ситуації для 
усіх жителів Миропільської громади (і не тільки 
Миропільської) є той факт, що жінка, яка пройшла 
справді унікальну життєву дорогу, зустріла гостей 
у повному здравії, запросивши їх до своєї світлиці 
і подякувавши за слова привітання та подарунки, 
яких її удостоїли односельчани-земляки. 

Того дня Миропіль, Житомирщина, як і загалом 
вся Україна, учергове здригнулися від масштабних 
обстрілів об'єктів цивільної інфраструктури. На 
душі у людей було повно тривоги, печалі, співчуття 
до тих, хто потрапив під ракетний обстріл чи бом-
бардування від шахедів. Але поряд із нами всіма є 
життєвий приклад жінки, яка у свої 95 стверджує 
високі життєві ідеали, бажання працювати і жити, 
незважаючи ні на жодні перепони, біди та незгоди. 
Тим паче, що у людини, що народилася у дале-
кому 1929-му році, випробувань було стільки, що 
сьогодні, навіть попри війну, нам важко уявити. 
Голодомори і голодовки, війна, колгоспна каторга 
післявоєнних років, мізерна радянська пенсія і така 
ж злиденна пенсійна підтримка фактично у всі часи 
так званої розбудови Української держави. Але у свої 
роки найстарша миропільчанка не бідкається на 
свою життєву долю, а просить у Бога заступництва 
і миру. Для України, для українців і для себе, бо ж 
хоче фініш свого життя завершити у мирі.
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Про обов’язкову вакцинацію 
перед школою і дитсадком

До початку навчального 
року в дитсадках і школах за-
лишається менше двох тижнів. 

А це означає, що для батьків настав 
насичений період підготовки до 2 верес-
ня – цьогорічної дати початку навчання. 
Треба встигнути купити зошити-ручки, 
одяг-рюкзак, зводити дитину на медогляд 
і переконатися, що вона має всі необхідні 
щеплення.

Школи та дитсадки мають бути без-
печним середовищем для всіх учасників 
навчального процесу. Тому для зарахування 
до освітнього закладу, чи то дитячий садок, 
чи то школа, чи інший заклад освіти, дити-
ні необхідно пройти обов’язковий медогляд 
у сімейного лікаря, терапевта чи педіатра і 
отримати так звану довідку форма № 086/о, 
де, поміж іншого, вказується інформація 
про отримання дитиною профілактичних 
щеплень відповідно до віку за Національ-
ним календарем профілактичних щеплень.

Чому важливо, щоб діти були 
вакциновані

Якщо 95% дітей в організованому ко-
лективі щеплені, виникають умови, коли 
поширення інфекційної хвороби стає не-
можливим, – це дозволяє захистити дітей, 
які не можуть вакцинуватися, бо мають 
медичні протипоказання до щеплень.

ПЕРЕД ДИТСАДКОМ
Діти, яких батьки планують віддати в 

дитячий садок, мають бути щеплені проти 
10 хвороб: туберкульозу, гепатиту В (3 дози), 
кору, епідемічного паротиту, краснухи, 
кашлюку, дифтерії, правця (4 дози), по-
ліомієліту (4 дози) та гемофільної інфекції 
(3 дози).

ПЕРЕД ШКОЛОЮ
Батькам першачків слід пам’ятати: на 

додачу до вже перелічених щеплень дитина 
в 6 років має отримати другу дозу проти 
кору, епідемічного паротиту та краснухи, 

п’яту дозу – проти поліомієліту та проти 
дифтерії і правця.

У 14 років дитина має отримати шосте 
щеплення проти поліомієліту, а в 16 – ще-
плення проти дифтерії та правця.

Де і як вакцинувати дитину
Щоб вакцинувати дитину, записуйте-

ся на прийом до свого сімейного лікаря, 
терапевта чи педіатра, з яким уклали де-
кларацію, або зверніться до найближчого 
закладу охорони здоров’я. Уся вакцинація 
за календарем – безоплатна.

Під час прийому лікар відповість на всі 
запитання про вакцинацію: як відбувається 
щеплення, які є вакцини, протипоказання 
до вакцинації та які можуть бути реакції 
організму після щеплення.

Обов’язково розкажіть лікарю про на-
явність у дитини алергічних реакцій або 
реакцій на попередні щеплення.

Після огляду дитини лікарем отри-
майте направлення на щеплення і вак-
цинуйтеся.

ЯКЩО ДИТИНА СВОЄЧАСНО НЕ 
ОТРИМАЛА ЩЕПЛЕННЯ ЗА ВІКОМ 
Якщо, наприклад, через переїзд до 

іншого міста ваша дитина не отримала 
профілактичного щеплення відповідно до 
віку, вам необхідно звернутися до педіатра 
або сімейного лікаря, який огляне дитину 
та складе індивідуальний графік щеплення 
з урахуванням віку дитини та отриманих 
попередніх щеплень, роз’яснить, де і коли 
ці щеплення потрібно зробити.

ВАКЦИНАЦІЯ І ВІЙНА
Якщо зв’язок із вашим сімейним ліка-

рем втрачений через війну або з інших 
причин, то для отримання необхідних 
профілактичних щеплень зверніться до 
найближчого закладу охорони здоров’я, де 
проводять профілактичні щеплення, на-
приклад до амбулаторії загальної практики 
сімейної медицини або центру первинної 
медико-санітарної допомоги («поліклініка»).

РІВЕНЬ ВАКЦИНАЦІЇ В УКРАЇНІ
За підсумками 2023 року рівень вак-

цинації проти дифтерії та правця серед 

українців на 37% нижчий, ніж в країнах ЄС, 
тому зараз тривають додаткові заходи з іму-
нізації саме проти цих хвороб і кашлюку.

У 2023 році в Україні рівень охоплення 
щепленнями проти кашлюку, дифтерії, 
правця склав серед дітей до року лише 
83,4%, а у віці 18 місяців – 82,7%. Ці показ-
ники недостатні, щоб забезпечити захист 
населення від спалахів та епідемій. Для 
створення колективного імунітету рівень 
вакцинації має сягати 95%. 

Відсутність у дітей щеплень проти каш-
люку в Україні стала причиною різкого 
зростання захворюваності на цю хворобу. 
Так, за шість місяців 2024 року зареєстрова-
но у 30 разів більше випадків захворюван-
ня на кашлюк, ніж за аналогічний період 
минулого року (4863 випадки проти 161).

На дифтерію в період за 2022 рік – 6 
місяців 2024 року було зареєстровано 4 
випадки захворювання, а на правець – 21 
випадок, із них – п’ять серед дітей.

ДОВІДКОВО: з 1 серпня в Україні 
триває кампанія щодо додаткових 
заходів з імунізації проти кашлюку, 
дифтерії та правця для груп на-
селення, які пропустили планові 
щеплення в попередні роки та яким 
необхідно їх надолужити.

Уся вакцинація за Національним 
календарем щеплень – безоплат-
на. Щоб отримати щеплення або 
вакцинувати свою дитину, звер-
ніться до сімейного лікаря або до 
найближчого закладу охорони 
здоров’я.

Якщо не пам’ятаєте, чи отри-
мували ви коли-небудь щеплен-
ня, сімейний лікар складе для вас 
індивідуальний графік вакцинації 
з дотриманням мінімальних інтер-
валів.

Джерело: Центр громадського здоров`я

Кашлюк: «стоденний кашель», летальний для немовлят
Кашлюк – це високо-

заразна інфекційна хво-
роба, яка вражає легені 
та дихальні шляхи. 

Через затяжні напади кашлю 
ця хвороба вкрай виснажлива і 
може тривати 2–3 місяці або й до-
вше. Це особливо небезпечно для 
немовлят і маленьких дітей, у яких 
кашлюк може спричинити серйоз-
ні ускладнення чи навіть смерть.

Хвороба легко поширюєть-
ся від людини до людини по-
вітряно-крапельним шляхом 
при кашлі чи чханні.

За 6 місяців 2024 року в Україні 
зареєстровано 4863 випадки за-
хворювання на кашлюк, що у 30 
разів більше, ніж за аналогічний 
період торік (161 випадок). І захво-
рюваність цього року продовжує 
стрімко зростати: лише за чер-
вень зареєстровано 1058 випадків 
кашлюку проти 1006 випадків за 
перші три місяці. 95,9% усіх хво-
рих – діти. Причина зростання 
захворюваності – значне накопи-
чення числа нещеплених дітей.

Найкращим захистом від каш-
люку є вакцинація. Водночас за 6 
місяців 2024 року рівень охоплен-
ня щепленнями проти кашлюку 
по Україні серед дітей до року, 
які отримали відповідно до віку 
три щеплення, складає 46,6%, – це 
вкрай недостатній показник.

Симптоми
Через 3–14 днів після інфі-

кування з’являються симптоми, 
схожі на ГРВІ: нежить, сльозять-
ся очі, болить горло, з’являється 
сухий кашель, є незначне підви-
щення температури. Саме в цей 
період хворий – дуже заразний.

Орієнтовно за тиждень після 
цього кашель посилюється, по-
чинаються напади спазматичного 
кашлю з характерним свистом, які 
супроводжуються блюванням, 
почервонінням або синюшністю 
шкіри обличчя та відходженням 
в’язкого слизу. 

Через напруження від каш-
лю можуть навіть виникати не-
значні крововиливи під шкірою 
або в очах. У маленьких дітей 
може ненадовго посиніти шкі-

ра, якщо їм важко дихати через 
кашель.

У немовлят кашель буває ма-
лопомітним, але може статися 
короткочасна зупинка дихання 
(апное). У цей час у дитини може 
посиніти обличчя.

Особливої уваги потребують 
новонароджені до 2-х місяців 
(до першої вакцинації), а також 
деякий період після першої вак-
цинації (до формування імунної 
відповіді).

За перших ознак сильного 
кашлю та апное у немовлят – не-
гайно звертайтесь до лікаря!

З часом хворі починають 
кашляти рідше, напади слабша-
ють. Водночас період одужання 
може тривати від 2 до 6 місяців.

Для кого кашлюк особливо 
небезпечний

Немовлята й маленькі діти 
особливо вразливі до розвитку 
ускладнень кашлюку. Це може 
бути пневмонія, судоми, апное 
(зупинка дихання), енцефалопатія 
(захворювання головного мозку), 
смерть (особливо у немовлят).

Старші діти й дорослі перено-
сять кашлюк легше, однак перебіг 
хвороби все одно неприємний та 
виснажливий.

Перехворівши на кашлюк, 
люди не отримують до нього 
імунітету. Утім, вдруге перебіг 
хвороби може бути легшим.

Профілактика
Проти кашлюку треба вак-

цинуватися – іншого надійного 
захисту немає.

ЯК ОТРИМАТИ ЩЕПЛЕННЯ 
БЕЗОПЛАТНО
Щоб вакцинувати дитину про-

ти кашлюку, просто зверніться 
до педіатра, сімейного лікаря чи 
терапевта. Вакцина є в достатній 
кількості в усіх регіонах України.

КОЛИ ВАКЦИНУВАТИСЯ?
Щеплення проти кашлюку 

проводять немовлятам за такою 
схемою:

• перша доза – 2 місяці;
• друга доза – 4 місяці;
• третя доза – 6 місяців;
• четверта доза – 18 місяців.

А ЯКЩО ДИТИНА ПРО-
ПУСТИЛА СВОЇ ПЕРШІ 
ЩЕПЛЕННЯ?
Щеплення потрібно якнай-

швидше надолужувати. Зверніть-
ся до сімейного лікаря, і він роз-
пише графік «надолужувальної» 
вакцинації.

ВАКЦИНАЦІЯ ВАГІТНИХ 
НА ЗАХИСТ ДИТИНИ
Щоб захистити від кашлюку 

новонароджену дитину в перші 
тижні життя, усім вагітним по-
трібно вакцинуватися від кашлю-
ку, дифтерії та правця, незалежно 
від того, чи отримувала вагітна 
щеплення в дитинстві.

Вакцинуватися потрібно під 
час кожної вагітності, починаючи 
з 16 тижня.

Лікування
Лікування кашлюку спрямо-

ване на запобігання поширенню 
інфекції. Діти першого року 
життя та особливо невак-
циновані діти завжди про-
ходять лікування в умовах 
стаціонару. Важливо під час 
недуги пити достатньо води, 
збалансовано харчуватися не-
великими порціями. Крім того, 
варто пам’ятати про ізоляцію 
інфікованого, щоб уникнути 
поширення хвороби.

Джерело: 
Центр громадського здоров`я
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Смачного!

Різне

ОВЕН
Будьте готові до ве-

ликої кількості подій, 
метушні, необхідності 

спілкуватися, багато розміркову-
вати над тим, що відбувається, і 
приймати рішення.

ТЕЛЕЦЬ
Обов'язково скорис-

тайтесь першою полови-
ною тижня для найважливіших 
справ. У цей час спробуйте звер-
нутися до керівництва.

БЛИЗНЯТА
Тиждень різнопла-

новий: десь на вас че-
кає успіх і корисні знайомства, а 
десь розчарування та помилки. 
Можливі неприємні новини, 
сварки.

РАК
Нагадають про себе 

події початку серпня. 
Пристрасті вируватимуть – спро-
буйте направити цю творчу енер-
гію у правильне русло. 

ЛЕВ
Тиждень розпочнеть-

ся на позитиві, на роман-
тичній хвилі, коли можна справи-
ти бажане враження на оточення. 
У середині він зміниться. 

ДІВА
Гарний час для твор-

чості, відпочинку, свята, 
кохання та спілкування з дітьми. 
Використовуйте цей час для реа-
лізації задумів.

ТЕРЕЗИ
Дуже важливий вам 

тиждень, принесе не-
передбачені обставини, до яких 
доведеться швидко адаптуватися. 
У центрі уваги – почуття власної 
гідності. 

СКОРПІОН
Глибоко особисті 

та навіть егоїстичні 
теми виходять на перший план. 
Протягом тижня поставте собі 
запитання, на які зазвичай не 
вистачає часу.

СТРІЛЕЦЬ
Поспішність і дра-

тівливість можуть 
призвести до травм та нервово-
го стресу. Події цього тижня ви-
пробовують вас на міцність.

КОЗОРІГ
Не треба потурати 

своїм слабкостям, зокре-
ма бажання все контролювати. 
Добре дотримуватися активної 
позиції та вміти домовлятися.

ВОДОЛІЙ
Ви можете відчути 

в собі неприборканість 
бажань, егоїзм. Очікується 
продовження любовних драм, 
розпочатих ще на початку 
серпня.

РИБИ
Важко досягти комп-

ромісу та знайти союз-
ників. Краще уникати публічної 
діяльності та спілкування з тими, 
хто вам не подобається.

 Джерело: ТСН
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Найважливіші процедури, 
які потрібно провести з 
ягідними чагарниками, щоб 
підготувати їх до зимівлі

Проста та надійна схема.
Осінь не за горами, і з її 

наближенням настав час по-
чинати піклуватися про ягідні 
чагарники. Якщо залишити їх 
поза увагою, то рослини гірше 
зимуватимуть, а це вплине на 
врожайність. До того ж наступ-
ного року вони, напевно, зазна-
ють атак шкідників і хвороб.

Фахівці радять провести низ-
ку процедур, щоб підготувати 
ягідні чагарники до зимівлі.

САНІТАРНА ОБРІЗКА
Потрібно видалити пошко-

джені, засохлі та хворі гілки. 
У малини потрібно обрізати 
пагони, що відплодоносили, а 

у ремонтантних сортів – всю 
надземну частину, але тільки 
після приходу холодів. Сморо-
дину потрібно позбавити старих 
гілок, яким вже 5-6 років, а та-
кож зрізати верхівки молодих 
пагонів.

ОБРОБКА
Рослини треба обприскати 

препаратами від грибкових за-
хворювань та шкідників. Бажано 
користуватись біопрепаратами. 
Потім обробку теж проводити 
потрібно, але восени, коли шкід-
ники ще не влаштувалися на 
зимівлю, їх простіше позбутися.

ОЗДОРОВЛЮВАЧІ
Ґрунт треба пролити спеці-

альними оздоровлювачами. Такі 
препарати пригнітять збудників 
бактеріальних і грибкових за-
хворювань.

ПІДЖИВЛЕННЯ
У вересні або на початку 

жовтня потрібно підгодувати 
ягідні чагарники 2 ст. ложками 
суперфосфату і 2 ст. ложками 
сульфату калію, розведеними 
в 10 літрах води.

Квіти та пересадка:  
ознаки того, що вам давно 
пора оновити ґрунт  
у кімнатних рослин

Кімнатні квіти потребують 
періодичної заміни землі.

Щоб домашні квіти довго 
тішили своїм виглядом і не 
пропадали у горщиках, слід 
періодично міняти землю.

Це необхідно, оскільки за-
пас поживних речовин у старо-
му ґрунті закінчується.

За словами садівників, кім-
натні рослини подають своїм 
господарям знаки, що вони по-
требують пересадки. Інакше 
вони почнуть хворіти, в'янути, 
а потім можуть пропасти.

Землю у горщиках кім-
натних рослин необхідно 
міняти кожні 2 роки. Якщо 
горщик маленький і землі там 
небагато, це слід робити навіть 
частіше. Корисні властивості 
в землі закінчуються, а для 
живлення квітів вони дуже 
потрібні.

Слід звернути увагу на такі 
ознаки, що говорять, що земля 
вичерпалася. Рослина перестає 

цвісти, втрачає листя, у ґрунті 
з'явилися шкідники, на ньому 
помітна пліснява. Якщо подібне 
ви бачите вдома, квіти необхід-
но терміново пересадити.

Якщо у рослини опадає 
листя і в ґрунті є шкідники, 
землю слід замінити повністю 
на свіжу. Це дозволить квітці 
одержувати необхідні мінера-
ли. Якщо на поверхні землі в 
горщику пліснява, то землю 
можна замінити частково. 
Оновлення верхнього шару піде 
на користь.

Кімнатні квіти кра-
ще пересаджувати 
навесні або напри-
кінці зими. Це періо-
ди їхнього активного 
зростання, коли вони 
найбільше потребують 
мінералів, які вони 
одержують із ґрунту.

Джерело: Ukr.Media

Запечені перці з сиром фета
Інгредієнти: 2 середнього 

розміру солодких перці, 350 г 
сиру фета, 7 г і лочок кропу, 
3 зубчики часнику, 1 ст. л. олії, 
½ ч. л. солі.

• Помийте 2 перці та обереж-
но видаліть плодоніжку разом з 
насінням. Розріжте кожен перець 
навпіл. Помийте та просушіть 
7 гілочок свіжого кропу та по-
чистьте 3 зубчики часнику.

• Підготуйте начинку: викла-
діть в миску 350 г сиру фета, до-
дайте ½ ч. л. солі, дрібно нашатко-
ваний кріп та вичавіть 3 зубчики 
часнику. Ретельно перемішайте 
інгредієнти.

• Наповніть начинкою по-
ловинки перців, викладіть їх у 
форму, змащену 1 ст. л. олії, та 
запікайте 25-30 хв за температури 
180 градусів.

Варення з дині
Інгредієнти: 800 г дині (або 

715 г дині без шкірки), 300 г цукру, 
10 г ванільного цукру, сік одного ли-
мона, 200 мл води.

• Помийте та почистьте дині 
від зерняток та шкірки. Наріжте 
м’якуш дині прямокутними шма-
точками, розміром приблизно по 
2 см шириною.

• Викладіть диню в каструлю, 

додайте 200 мл води, 300 г цукру 
та доведіть суміш до кипіння.

• За 5 хв після закипання до-
дайте сік одного лимону та варіть 
варення ще 15 хв.

• Додайте у каструлю 10 г ва-
нільного цукру та варіть ще 10 хв, 
потім розлийте готове варення у 
стерилізовані банки та закрийте 
простерилізованими кришками.

Наливка з малини
Інгредієнти: 300 г малини, 

100 г цукру, 400 г кип'яченої, але 
охолодженої води, 500 мл горілки.

• Помийте 300 г малини, пере-
беріть ягідки. Викладіть малину у 
чисту банку, додайте до неї 100 г 
цукру, 400 г кип'яченої води та 
500 мл горілки.

• Накрийте банку чистою мар-

лею, кінчики марлі зафіксуйте 
на горличку банки ниткою або 
гумкою. Поставте майбутню на-
ливку в темне місце на 1 тиждень, 
а краще на 1 місяць.

• Потім процідіть від ягід, 
розлийте в скляні пляшки та 
зберігайте в темному місці.

Джерело: klopotenko.com
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Споживачу

ВТРАЧЕНЕ ПОСВIДЧЕННЯ ДИТИНИ З 
БАГАТОДIТНОЇ СIМ'Ї, СЕРIЯ ДБ №277791, 
ВИДАНЕ ЖИТОМИРСЬКОЮ РАЙОННОЮ 
ДЕРЖАВНОЮ АДМIНIСТРАЦIЄЮ, НА IМ'Я 
ВАСИЛЕНКА АРТЕМА СЕРГIЙОВИЧА, ВВА-
ЖАТИ НЕДIЙСНИМ.

ВТРАЧЕНА КАРТКА ВОДIЯ, НОМЕР 
UAD0000004RAQ001 СТРОК ДIЇ ДО 
23.05.2029, ВИДАНА НА IМ'Я СОЛЯРА 
ЮРIЯ АНДРIЙОВИЧА, ВВАЖАТИ НЕ 
ДIЙСНОЮ.
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Асоціації

Цікаві факти

1. За підрахунками вчених інституту 
Вернадського сумісно з вченими з Німеч-
чини та Франції, вік води на Землі – понад 
2.7 мільярда років.

2. Вода у нашій склянці могла впасти 
з неба всього декілька днів тому, але вона 
була свідком динозаврів та зародження 
життя.

3. Наша планета доволі замкнена 
система і схожа на величезний тераріум, 
який досить рідко втрачає або отримує 
нові речовини. Саме тому ми ніколи не 
матимемо більше води, ніж сьогодні.

4. На Землі міститься понад 325 міль-
йонів кубічних миль, або 523 кубічних 
кілометри води.

5. Щороку з поверхні земної кулі ви-
паровується більше ніж 577 тисяч кіло-
метрів кубічних води.

6. Вода – це найпоширеніша речовина 
на Землі. Доля води у всіх живих організ-
мах на нашій планеті складає понад 75%.

7. До складу мантії Землі входить в де-
сять разів більше води, ніж у всіх океанах.

8. Понад 70% поверхні Землі покрито 
водою, але придатною для пиття є не 
більше 2%.

9. Основний запас прісної води за-
морожений у льодовиках.

10. Цікавим є також факт, що Тихий 
океан менш солоний, ніж Атлантичний.

11. 46.1% води світового океану міс-
титься в Тихому, 29.9% в Атлантичному, 
20.3% в Індійському та 3.7% в Північному 
Льодовитому океані.

12. Запаси льоду на Землі до 30 міль-
йонів кубічних кілометрів, і більшість 
зберігається в полярних шапках.

13. Середня температура на поверхні 
океанів 17.4 градуса.

14. Якщо кинути залізну кульку в Ма-
ріанську западину (глибина 11 022 ± 40 м), 
їй буде потрібно більше ніж годину часу, 
щоб досягти дна.

15. Морська вода багата на поживні 
речовини, в кубічному сантиметрі може 
міститись до півтора грама білка.

16. Якщо розтопити всі льодовики на 
нашій планеті, то понад 12% суші зник-
не під водою, а рівень води у Світовому 
океані підніметься на 65 м.

17. Щодня з поверхні Землі випаро-
вується понад трильйон тонн води.

18. Найбільший внутрішній водний 
простір у світі – Гудзонова затока в Канаді. 
Площа акваторії – близько 1,23 млн км².

19. Вода відбиває всього 5% сонячних 
променів, а сніг – до 85%. Під океанічний 
лід проникає лише 2% сонячного світла.

20. У чайній ложці води (3 мл) містить-
ся близько 10^23 (10 в 23 степені) молекул.

21. Вода – дуже хороший розчинник, 
тому в абсолютно чистому вигляді в при-
роді не трапляється.

22. Тільки вода в природі є у трьох 
станах: твердому (лід), рідкому та газо-
подібному.

23. Вчені виділяють понад 1300 видів 
води. Розрізняють воду за походженням 
(ґрунтова, льодовикова, джерельна, до-
щова), а також за розчиненими у ній 
речовинами.

24. Вода з вищою температурою за-
мерзає швидше за холодну.

25. Гасити пожежі більш ефективно 
гарячою водою.

26. Коли вода замерзає, вона розши-
ряється до 9%, це часто стає причиною 
пошкодження труб і тари, де вона збе-
рігається.

27. Холодна вода губкою поглинається 
більше, ніж гаряча.

28. В п'ять разів швидше поширюється 
звук у воді, ніж у повітрі.

29. Доведено, що при нагріванні дис-
тильованої води у мікрохвильовій печі 
з'являється ймовірність її вибуху. Це 
пов'язане з тим, що дистильовану воду 
можна нагріти вище за температуру 
кипіння.

30. Морська вода замерзає при тем-
пературі 1,91 ° C.

31. При дослідженні нових планет 
найперше вчені шукають воду.

32. На Юпітері погода, як і на Землі, 
залежить від кругообігу води в атмосфері.

33. Вчені знайшли лід на інших пла-
нетах Сонячної системи, також повністю 
льодом вкритий супутник Юпітера – Єв-
ропа.

34. Наявність льоду фіксують у ядрах 
більшості комет. На основі цього факту 
ґрунтується припущення позаземного 
походження життя на Землі.

35. Життя на Землі з̀ явилося у воді.
36. Вода на відміну від більшості рідин 

замерзає нерівномірно, а зверху вниз, що 
надає можливість водним організмам 
вижити навіть у холодну пору року.

37. Без води неможливе існування біл-
ка, який переважно є основою більшості 
живих організмів.

38. Найнеобхіднішою для людини 
після кисню для виживання є вода.

39. Вода в клітині тіла людини є сво-
єрідним генератором електричної та 
магнітної енергії.

40. Вода – універсальний та один з 
найрозповсюдженіших розчинників на 
Землі. Вона транспортує всі корисні ре-
човини, які потрапляють до організму 
людини з їжею, а також виводить з тіла 
шкідливі та отруйні речовини.

41. Людина на 60-80% складається з 
води, і насамперед це залежить від віку. 
До прикладу, людський ембріон на 90%, 
новонароджена дитина – близько 80%, 
доросла людина – до 65%. З віком людина 
втрачає воду, що є однією з причин біо-
логічної старості.

42. Наша кров на 83% –  це вода.
43. В хребті вода слугує своєрідним 

амортизатором і забезпечує його гнуч-
кість та пружність.

44. Ми відчуємо спрагу вже при втраті 
1% води.

45. При втраті двох відсотків на 20% 
зменшується наша фізична і розумова 
здатність.

46. Якщо втрата води близька до 10% 
починаються зорові та слухові галюцина-
ції. Переважно втратою води пояснюється 
феномен міражів у пустелях.

47. При втраті понад 12-13% води в ор-
ганізмі без лікарського втручання людина 
може загинути.

Джерело: www.factday.net

про воду


